
 کاهش واردات پنبه 
در صنعت نساجی

۴۰ درصد پنبه صنعت نساجی در داخل تامین می شود. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران، محمدحسین کاویانی، 
مدیرعامل صندوق پنبه گفت: بنابر آمار امسال حدود 
۱۹۰ هزارتن وش پنبه برداشت شد که از این میزان ۶۰ 
هزارتن پنبه تصفیه شده به دست آمده است. وی با بیان 
اینکه ۱۵۰ تا ۱۸۰ هزارتن پنبه مورد نیاز صنعت نساجی 
است، افزود: طبق آمار ۱۰ ماهه گمرک ۸۹ هزارتن پنبه 
وارد کشــور شد که نسبت به مدت مشابه سال  قبل ۱۰ 
درصد کاهش یافته اســت. برآورد می شــود که تا پایان 
سال به ۱۰۰ هزارتن برسد. کاویانی ادامه داد: ارز نیما 
از دی ماه حذف شد که این امر سبب افزایش ۱۵ تا ۲۰ 
درصدی قیمت پنبه وارداتی شد و همین امر موجب شد 

قیمت پنبه داخل به ۱۱۸ تا ۱۲۵ هزارتومان برسد.

 افزایش 4 درصدی 
قیمت گوشی در سال آینده

قیمت گوشی سال آینده چند برابر نمی شود. به گزارش 
ایسنا، عبدالمهدی اسدی، رئیس انجمن تلفن همراه، 
تبلت و لوازم جانبی ایران ضمن اشاره به شایعات اخیر 
در فضای مجازی پیرامــون افزایش قیمت چند برابری 
گوشــی های تلفن همراه در ســال آینده، این موضوع 
را ناشــی از بحث هــای مطروحه پیرامــون افزایش نرخ 
محاسبات گمرکی دانسته و ضمن تکذیب آن تاکید کرد 
که این افزایش تاثیر قابل توجهی در قیمت نهایی کالا 
نخواهد داشت و دو تا نهایتاً چهار درصد اثر داشته باشد. 
اسدی ضمن اشاره به تأثیر تغییرات در فرآیند واردات بر 
قیمت ها گفت: زمانی که عرضه محدود بود، قیمت ها 
بالا رفت، اما با اصلاح روند واردات، قیمت آیفون کاهش 
یافت. به عنــوان مثال، قیمت آیفــون ۱۶ پرو مکس از 
حــدود ۱۷۸ میلیون تومان بــه ۱۳۰ تــا ۱۳۵ میلیون 
تومان رسید. ســایر مدل ها نیز کاهش قیمت داشتند. 
وی در خصــوص وضعیت بازار شــب عید موبایل اظهار 
کرد: بازار تلفن همراه در شب عید آرام است و جذابیت 
چندانی ندارد. این وضعیت ناشــی از شرایط اقتصادی 
مردم اســت. بسیاری از افراد در تأمین کالاهای اساسی 
خود دچار مشکل هستند، چه برسد به خرید موبایل. به 
همین دلیل، مردم بیشتر تمایل دارند گوشی های خود 
را تعمیر کنند یا لوازم جانبی آن را تعویض کنند تا اینکه 

دستگاه جدیدی بخرند.

صادرات چمدانی فرش ایرانی
فرش ایرانی به صورت چمدانی از کشور خارج می شود. 
بــه گزارش ایلنــا، زهرا کمانی، رئیــس مرکز ملی فرش 
ایران گفت: فرش ایران تنها به واسطه گمرکات از کشور 
خارج نمی شــود، بخشــی از صادرات فرش به صورت 
چمدانی و بخشی هم از طریق کشور واسط در بازارهای 
خارجی عرضه می شــود و این امور نشــان می دهد که 
با همــه محدودیت ها فرش ایرانی همچنــان هواداران 
خــود را در بازارهای جهانی دارد. رئیس مرکز ملی فرش 
ایران از هند، چین و مصر به عنوان کشــورهایی یاد کرد 
کــه در بازار جهانی با فرش ایرانــی رقابت دارند و اظهار 
کرد:  این کشــورها رتبه هــای برتر را در بــازار بین الملل 
فرش دســتباف به خود اختصاص داده اند زیرا صنعت 
را مبتنــی بر فناوری هــای روز پیش می برند، همچنین 
اگر افغانستانی ها و پاکستانی ها توانسته اند در تکمیل 
و مرمــت فــرش از ایرانی هــا ســبقت بگیرند بــه دلیل 
تحریم هایی اســت که ما در ایران با آنها مواجه هستیم 
و البتــه به تحریم های خارجــی باید خودتحریمی های 

داخلی را هم بیفزایید.
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فردین آقابزرگی، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با »هم میهن« رسالت اصلی 
بازار ســرمایه را کمک به توســعه اقتصادی دانســت و عقیده داشــت عرضه ها 

می تواند به بهبود شرایط اقتصادی کمک کند.

Ó رسالتاصلیبازارسرمایهچیستوچگونهبهتوسعهاقتصادیکمکمیکند؟
رســالت اصلی بازارهای مالی و به طور خاص بازار سرمایه، تامین مالی بنگاه های اقتصادی 
است. این بازارها نقش مهمی در برقراری ارتباط مستقیم بین صنعت و تولید با منابع مالی ایفا 
می کنند. به عبارت دیگر، بازار سرمایه به عنوان پلی بین سرمایه گذاران و بنگاه های اقتصادی 

عمل می کند و از این طریق به تامین مالی پروژه ها و توسعه کسب وکارها کمک می کند.
Ó بهنظرشما،افزایشحجممعاملاتوورودشرکتهابهبازارسرمایهچهتاثیری

برتوسعهبازاردارد؟
افزایش حجم معاملات و ورود شــرکت ها به بازار سرمایه، به طور مستقیم باعث توسعه و 
افزایش اندازه و ظرفیت های بازار می شود. این توسعه هم از نظر کمی و هم از نظر کیفی 
اتفاق می افتد. برای مثال، افزایش حجم معاملات و ورود شرکت های جدید به بازار، باعث 
افزایش نقدشوندگی و عمق بازار می شود. این موضوع به نوبه خود، جذابیت بازار را برای 

سرمایه گذاران بیشتر می کند و به رشد اقتصادی کمک می کند.
Ó باتوجهبهتجربهســال۹۹،بهنظرشــمانقشنهادهایدولتیوسازمانهای

وابستهبهحاکمیتدربازارسرمایهچگونهبایدباشد؟
این موضوع بســیار مهم اســت. اگر نهادهای دولتی یا ســازمان های وابسته به 

حاکمیت بخواهند از ظرفیت های بازار سرمایه استفاده کنند، باید ملاحظات 
خاصی را در نظر بگیرند. برای مثال، در سال ۹۹ شاهد بودیم که فشار عرضه 
ناشی از تصمیمات دولتی، بازار را تحت تاثیر قرار داد. این فشار عرضه می تواند 
باعث سرکوب رشد بازار شــود و حتی مانع توسعه آن گردد. بنابراین، کنترل 
میزان منابعی که از بازار خارج می شود، بسیار حیاتی است. این وظیفه ناظران 

بازار است که این تعادل را حفظ کنند.
Ó درمورداوراقبدهیونقشدولتدراینزمینهچه

نظریدارید؟
بله، در حال حاضر بخــش قابل توجهی از اوراق 

بدهی منتشر شده در بازار، مربوط به دولت 
و شهرداری هاســت. این موضوع نشــان 
می دهد کــه دولت به شــدت از ظرفیت 

بازار سرمایه برای تامین مالی استفاده می کند. اما باید توجه داشت که این اقدامات باید 
با دقت و برنامه ریزی دقیق انجام شــود. اگر دولت و نهادهای وابسته به آن بدون در نظر 
گرفتن ظرفیت بازار، اقدام به انتشــار اوراق بدهی کنند، ممکن است فشار عرضه باعث 
کاهش رشــد بازار شود. این موضوع به ویژه در مورد نهادهایی مانند بنیاد مستضعفان یا 

آستان قدس که بعضاً از پرداخت مالیات معاف هستند، اهمیت بیشتری پیدا می کند.
Ó بهنظرشماچهاقداماتیبایدانجامشودتابازارسرمایهبتواندبهبهترینشکل

بهرسالتخودعملکند؟
برای اینکه بازار سرمایه بتواند به رسالت خود به درستی عمل کند، باید چند اقدام اساسی 
انجام شود. اولًا، نهادهای نظارتی باید به دقت بر عرضه و تقاضا در بازار نظارت کنند و از 
ایجاد فشارهای ناگهانی جلوگیری کنند. ثانیاً، دولت و نهادهای وابسته باید در استفاده 
از ظرفیت های بازار سرمایه، تعادل را رعایت کنند و از اقدامات شتاب زده که می تواند بازار 
را تحت فشار قرار دهد، پرهیز کنند. در نهایت، افزایش شفافیت و بهبود قوانین و مقررات 

بازار سرمایه نیز می تواند به جذب سرمایه گذاران بیشتر و توسعه پایدار بازار کمک کند.
Ó درموردسخنرانیهاواعلامیههاییکهقبلازپذیرشدربورسانجاممیشود،

چهنظریدارید؟آیاایناقداماتمیتواندبهبازارآسیببزند؟
بله، این موضوع بســیار مهم است. حتی سخنرانی ها و اعلامیه هایی که قبل از پذیرش 
رسمی در بورس انجام می شود، می تواند به بازار آسیب بزند. به عنوان مثال، اگر شرکتی 
قبــل از تکمیل فرآیند پذیرش در بورس، بیاید و اعلام کند که قصد دارد ســهام خود را 
به قیمت خاصی عرضه کند، این اقدام می تواند باعث ایجاد بی اعتمادی در بازار 
شــود. این گونه اعلامیه هــا باید پس از تکمیل فرآیند پذیــرش و تحت نظارت 
ســازمان بورس انجام شود. سازمان بورس باید این فرآیندها را کنترل کند و از 

هرگونه اقدام شتاب زده جلوگیری کند.
Ó چگونهمیتواناعتمادسرمایهگذارانرابهبازارسرمایهافزایشداد؟

برای افزایش اعتماد ســرمایه گذاران، باید شــفافیت و نظارت در بازار ســرمایه 
به حداکثر برســد. هرگونه نقصان یا تخلف در بــازار می تواند دیوار 
بی اعتمادی را افزایش دهد. بنابراین، سازمان بورس باید به دقت 
بر تمامی معاملات و فرآیندهای مرتبط با بازار سرمایه نظارت 
کند. همچنین، شرکت ها و نهادهایی که قصد ورود به بازار 
سرمایه را دارند، باید تمامی مراحل قانونی و نظارتی را به 
دقت طی کنند و از هرگونه اعلامیه یا سخنرانی قبل از 

تکمیل فرآیند پذیرش خودداری کنند.

اعتماد  ازدست رفته بورس
فردینآقابزرگیکارشناساقتصادیمطرحکرد:
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حسن حســین نیا، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با »هم میهن« 
شرایط واگذاری بنیاد مستضعفان را بررسی کرد.

Ó اخیراًبحثواگذاریداراییهاوشرکتهایزیرمجموعهبنیادمستضعفانبه
بخشخصوصیمطرحشدهاست.بهنظرشماایناقدامچهتأثیریبراقتصاد

کشوروبازارسرمایهخواهدداشت؟
موضــوع واگــذاری دارایی ها و شــرکت های زیرمجموعه بنیاد مســتضعفان به بخش 
خصوصی موضوع جدیدی نیست. در سال های گذشته نیز شاهد صحبت هایی در این 
زمینه بودیم، اما در عمل تغییرات محسوســی رخ نداده است. انتقادات زیادی به روند 
خصوصی سازی در سال های گذشته وارد شده و هنوز هم این انتقادات پابرجاست. ما 
تاکنون شاهد خصوصی سازی واقعی که منجر به تحول در شرکت های واگذارشده باشد، 

نبوده ایم. البته مواردی وجود داشته، اما تعداد آنها محدود بوده است.
Ó بهنظرشماچرااینروندخصوصیسازیباموفقیتهمراهنبودهاست؟

یکی از دلایل اصلی این اســت که فضای ســرمایه گذاری و تولید در کشــور به گونه ای 
نیست که بتواند پذیرای عرضه شرکت های بزرگ زیرمجموعه بنیاد مستضعفان باشد. 
اگر به شــرایط بورس نگاه کنیم، متوجه می شویم که وضعیت چندان مطلوب نیست. 
ریســک های سیســتماتیک در بازار وجود دارد و فضای سیاست گذاری اقتصادی نیز 
نشــاط لازم برای جذب ســرمایه و تامین مالی را ندارد. این عوامل باعث می شــوند که 

واگذاری ها به درستی انجام نشود.
Ó نحوهواگذاریاینشرکتهاچگونهاست؟آیااینواگذاریهاازطریقبورس

انجاممیشود؟
در مورد نحوه واگذاری، بحث های مختلفی مطرح است. به عنوان مثال، اخیراً 
شاهد بحث هایی درباره واگذاری مجموعه هتل های پارسیان بوده ایم که خارج 
از بورس انجام شده است. اما در مورد شرکت های بزرگ، سوال این است که 
آیا واگذاری به صورت بلوک های سهام خواهد بود یا بلوک مدیریتی نیز واگذار 
می شود. بسیاری از شرکت های زیرمجموعه بنیاد مستضعفان در حال حاضر 

در بــورس حضور دارند، اما واگذاری ها معمولًا به گونه ای بوده که فقط 
درصدی از ســهام واگذار شده و مدیریت شرکت ها همچنان 

در دست بنیاد مستضعفان یا نهادهای مشابه باقی مانده 
است. این نوع واگذاری ها نمی تواند نتایج مطلوبی در پی 

داشته باشد.
Ó بهنظرشــماچهتفاوتیبینمدیریتدولتی

ومدیریــتخصوصیوجــودداردکــهباعث

میشودمدیریتخصوصیعملکردبهتریداشتهباشد؟
در بخش خصوصی، تمرکز بر یک فعالیت خاص وجود دارد. به عنوان مثال، یک شرکت 
خصوصی ممکن است فقط بر روی صنعت پتروشیمی یا کشاورزی متمرکز باشد. این 
تخصص گرایی باعث می شــود که عملکرد شــرکت ها بهبود یابد اما در بخش دولتی و 
شبه دولتی، شاهد فعالیت در حوزه های مختلف هستیم که منجر به عدم تخصص گرایی 

می شود. این مسئله باعث هدررفت منابع و عدم دستیابی به نتایج بهینه می شود.
Ó اگرواگذاریهابهصورتبلوکمدیریتیانجامشود،آیامیتواندتأثیرمثبتی

بربورسداشتهباشد؟
بله، اگر واگذاری ها به صورت بلوک مدیریتی انجام شود، می تواند منجر به بهبود شرایط 
بورس شــود. در شرایط فعلی، با وجود ریســک های بالای سیاست گذاری اقتصادی، 
بســیاری از دارایی ها کمتــر از ارزش واقعی خود قیمت گذاری شــده اند. این موضوع 
می تواند برای بخش خصوصی جذاب باشــد، چراکه آنها به دنبال ســرمایه گذاری در 
بخش هایی با ارزش ذاتی مناسب هستند. اگر سرمایه ها به درستی وارد بورس شوند و در 
بخش تولید و خدمات تزریق شوند، مدیریت خصوصی می تواند عملکرد بهتری نسبت 
به مدیریت دولتی داشته باشد. این امر می تواند منجر به افزایش سودآوری شرکت های 

بورسی و بهبود شاخص های بورس شود.
Ó بهنظرمیرسددرگذشتهایناتفاقنیفتادهاست.چرا؟

در گذشته، واگذاری ها بیشتر به صورت تامین مالی بوده است. یعنی بخشی از سهام 
به صورت بلوک یا عرضه عمده واگذار شــده، اما مدیریت شرکت ها همچنان در دست 
نهادهای دولتی یا شــبه دولتی باقی مانده است. این نوع واگذاری ها نتایج مطلوبی 
نداشــته اند. اگر به شــرکت های زیرمجموعه بنیاد مستضعفان در بورس نگاه 
کنیم، می بینیم که تعداد شــرکت های با حجم معاملات بالا بسیار محدود 
اســت. این نشان می دهد که واگذاری ها به درستی انجام نشده و مدیریت 

شرکت ها بهبود نیافته است.
Ó چهپیشنهادیبرایبهبودروندواگذاریهادارید؟

بــرای بهبود روند واگذاری ها، باید به چند نکته توجه کــرد. اولًا، واگذاری ها باید 
به صورت بلوک مدیریتی انجام شــود تا مدیریت شــرکت ها به دست بخش 
خصوصی کارآمد ســپرده شود. ثانیاً، باید فضای سرمایه گذاری و 
تولید در کشور بهبود یابد تا بخش خصوصی بتواند با اطمینان 
بیشــتری وارد این حوزه شــود. ثالثاً، باید شفافیت در فرآیند 
واگذاری هــا افزایش یابد تا از هرگونه سوءاســتفاده یا عدم 
کارایی جلوگیری شود. اگر این موارد رعایت شود، می توانیم 

شاهد تحولات مثبت در اقتصاد و بازار سرمایه باشیم.

واگذاری بنیاد فرصت یا چالش برای بورس
حسنحسیننیاکارشناساقتصادیدرگفتوگوبا»هممیهن«مطرحکرد:

بنیاد مســتضعفان قصــد دارد اموال و شــرکت های خود را 
از طریــق بورس عرضــه کند و این تصمیم بــه دلیل نیاز به 
خارج شــدن از دایــره فعالیت های بنیــاد و ایجاد تغییرات 
است، افزود: قیمت گذاری ها براساس شاخص های بورس 
انجام خواهد شــد. بــرای اموالی که در بورس نیســتند، از 
مســیر کارشناســی اســتفاده می شــود؛ به طوری که برای 
قیمت گذاری هتل های بنیاد ۱۲۴ نفر کارشــناس رســمی 
دادگستری نقش داشتند. این کارشناسان با ارزیابی دقیق، 
قیمت گذاری اموال مختلف نظیر هتل ها را انجام می دهند.

وعده پنج سال محقق می شود؟ �
حدود پنج سال پیش زمانی که پرویز فتاح، رئیس بنیاد 
مســتضعفان بــود خبری مبنی بــر واگذاری شــرکت های 
زیرمجموعــه ایــن نهــاد مهم را در بــورس اعلام کــرد و در 
یــک برنامه تلویزیونــی گفت: »با ادغام برخی شــرکت ها و 
ایجاد ســازمانی، آمادگی واگذاری شــرکت ها ایجاد شده و 
قیمت گذاری ها براساس شاخص های بورس انجام خواهد 
شد!« اکنون پس از پنج سال رئیس جدید بنیاد مستضعفان 
حســین دهقان این وعده را تکرار کرده اســت و مشــخص 
نیســت این بار وعده عرضه بنیاد در بورس محقق شــود یا 

خیر؟
نکته قابل توجه اینجاســت که در زمان اوج بازار سرمایه 
در ســال های ۹۸ و ۹۹ و زمانی که شســتا باسودســازی و 
اســتقبال بســیار قابل توجه روبه رو بود، تمامی شــرکت ها 
تمایــل پذیــرش و عرضه در بــورس را داشــتند و تقریباً در 
همان بازه زمانی بود که رئیس اسبق بنیاد خبر از واگذاری 
زیرمجموعه های خود را داد و اعلام کرد: »واگذاری ســهام 
۳۲ شرکت بنیاد مستضعفان تا پایان سال ۹۹ انجام خواهد 
شد و سهام بیش از ۱۰ شــرکت زیرمجموعه اردیبهشت به 

بعد عرضه اولیه می شوند.« 
اما وعــده عرضــه زیرمجموعه های بنیاد مســتضعفان  
محقق نشــد و علت آن شــرایط وخیم بازار ســرمایه بود. از 
تابســتان ســال ۹۹ تا به امــروز بورس تهــران روزگار تلخی 
را تجربــه می کند و در این مدت چندیــن ماه هیچ عرضه و 

واگذاری در تالار شیشه ای معاملات انجام نشد.
باید منتظر ماند و دید ســال ۱۴۰۴ شــرایط بورس بهتر 
خواهد شــد یا خیر؟ و آیا با بهتر شــدن شرایط بازار سرمایه 
نهایتــاً بنیاد مســتضعفان عرضه زیرمجموعه هــای خود را 
انجام می دهد یا خیر؟ اگر بخواهیم منطقی نیز به شــرایط 
نگاه کنیم، در این شرایط بازار سرمایه، هر گونه عرضه بنیاد 
در بازار سهام با استقبال مواجه نخواهد شد و سودسازی نیز 

رخ نخواهد داد. 

سهم بنیاد در سهام بورسی �
زیرمجموعه های بنیاد مســتضعفان نقــش پررنگی در 
بــورس تهران دارند و بررســی ها نشــان می دهــد که این 
شــرکت ها شــرایط مطلوبی در بورس دارند. البته در این 
جدول شرکت هایی که مســیر عرضه اولیه را طی کرده اند 
آورده شــده و چندیــن زیرمجموعه فعال بنیــاد در بورس 

وجود دارد که هنوز عرضه اولیه نشده اند. 


